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„Nemocnice je místem, kde uvidí-
te mnoho tváří života,“ říká Vojtěch 
Hrouda, který je už šestnáctým 
rokem nemocničním kaplanem. 

V novoměstské nemocnici nabí-
zí duchovenskou službu pacien-
tům, jejich blízkým a zaměstnan-
cům. Pomáhá lidem vyrovnávat se s 
nemocí, čelit životním krizím, smi-
řovat se s tělesným nebo mentálním 
úpadkem. 

„Nemocniční kaplan by měl umět 
reagovat na otázky, nejistoty a bolesti 
lidského ducha. Já nejsem psycholog , 
jsem teolog. Pravdou je, že v nemocnici 
je práce psychologa a kaplana podob-
ná,“ připouští Vojtěch Hrouda. 

Absolvent Evangelické teologické 
fakulty Karlovy univerzity nebere 
svou práci jako čistě církevní služ-
bu a nepokládá se za nemocnič-
ního faráře. „Kaplan je k dispozici 
komukoliv, kdo o to stojí. Mluvím jak 
s lidmi, kteří se nehlásí k církvi, tak 
s křesťany. Nedávno v naší nemocnici 
nastoupil druhý nemocniční kaplan, 
katolický kněz Sylwester Jurczak,“ 
informuje. 

Pacienti o možnosti setkat se s 
nemocničním kaplanem mnohdy 
nevědí. Jeho služby jim může dopo-
ručit lékař nebo zdravotní sestra. 
„Někdy sestry samy poznají, že by 

jejich pacient ocenil duchovní podpo-
ru,“ říká kaplan. Častěji dochází na 
oddělení, kde leží pacienti se závaž-
nými diagnózami, lidé staří a umí-
rající. Zde je podle jeho slov velký 
prostor pro pozdvihání ducha. 

Přestože se Vojtěch Hrouda v roz-
hovorech s nemocnými dotýká 
závažných témat, nezřídka se spolu 
zasmějí. 

„Smích přece léčí a to platí i v 
nemocnici. Nelze se smát všemu, ale 
o trpkých a neveselých věcech se často 
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Smích léčí, říká nemocniční kaplan
dá mluvit s nadhledem. Jenom to chce 
‚cit pro věc‘ a umět rozeznat, kdy a u 
koho je legrace vhodná,“ vysvětluje 
nemocniční kaplan. 

Vojtěch Hrouda je i spisovatelem, 
napsal už čtyři knihy. „Psaní mě těší. 
Rád do slov zachycuji, co jsem v živo-
tě uviděl. Psaní beru jako způsob pře-
mýšlení o člověku. Přitom se snažím, 
aby moje texty nebyly ‚zbožné‘. Chci 

čtenáře povzbudit, pokud možno věro-
hodně,“ uvádí.

Do roka by měla vyjít pátá knížka. 
Autor s úsměvem prozrazuje, že 
bude o tom, jak otec prožívá bulimii 
své dcery. „Půjde o takovou zprávu 
otce jiným otcům, kteří také nemohou 
pochopit, jak se jejich dítě dostalo do 
kolotoče přejídání a dávení,“ nazna-
čuje. HZK, -lko-


